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„SEX BEZ SOUHLASU?
TO JE ZNÁSILNĚNÍ“
DŮLEŽITÁ JE PREVENCE, TVRDÍ JOHANNA NEJEDLOVÁ STRANA 4

Svátek slaví: Laura

Jihlavský Český mlýn. V rekreačním areálu mají také novou myčku kol
V jihlavském sportovním a relaxačním centru Český mlýn stavbaři dokončili nové adrenalinové sportoviště pro bikery, takzvaný pumptrack. „Včetně
osvětlení, které bude sloužit i pro sousední skatepark, jde o investici skoro za pět milionů korun,“ řekl včera náměstek primátorky Petr Ryška. Vedle
sportovišť cyklisté najdou novou myčku na bicykly (na snímku), podle radnice je první svého druhu v Česku. Cyklomyčka je v Českém mlýně vedle
cyklostezky a parkoviště pro auta. Včetně navazujících stavebních úprav a napojení na přívod vody stála asi 150 tisíc korun. Použití bude bezplatné. ČTK

Gól v prodloužení byl
odvolán, přesto výhra
Hokej. Češi na mistrovství světa opět zaváhali, Dánsko však nakonec porazili. Přestřelka v nájezdech. Naši
proměnili všechny pokusy. Poslední zápas. Dnes od 15.15 se svěřenci kouče Pešána utkají se Slováky STRANA 11
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Policie opět navrh-
la obžalovat premi-
éra Babiše a jeho
exporadkyni.

Policie navrhla obžalovat pre-
miéra Andreje Babiše a jeho
někdejší poradkyni Janu
Mayerovou v kauze kolempa-
desátimilionové dotace na
stavbu farmy Čapí hnízdo. In-
formoval o tom mluvčí praž-
skéhoměstského státního za-
stupitelství Aleš Cimbala. Ná-
vrhem se nyní bude zabývat
dozorující státní zástupce Ja-
roslav Šaroch,může podat ob-
žalobu, ale i zastavit trestní
stíhání nebo věc vyřídit ji-
nak.
Premiér dlouhodobě odmí-

tá, že by se kolem farmy dělo
cokoli nezákonného. Včera
zopakoval, žemá dotační kau-
zu Čapí hnízdo za účelovou
a uměle vykonstruovanou.

Jeho postoj k ní je stále stej-
ný. „Mě už to ani nepřekvapu-
je, ani to, že se tato věc objeví
vždy před volbami. Jde o zce-
la účelovou a uměle vytvoře-
nou pseudokauzu, která je
stará 14 let a vyšetřování se
táhne pět let. A už jednou
byla státním zástupcem zasta-
vena. Můj postoj k ní je nadá-
le stále stejný. Nikdy se nic
nezákonnéhonestalo a veške-
rá nesmyslná obvinění odmí-
tám. Zároveň stále věřím, že
náš justiční systém je spra-
vedlivý a v této věci se to, dou-
fám, ukáže,“ napsal Babiš.
Mayerová, která nyní použí-
vá své dívčí příjmení Nagyo-
vá, řekla, že se k věci nebude
vyjadřovat. „K tomu není co
říct,“ uvedla.

Podstatou kauzy je to, že
farma Čapí hnízdo původně
patřila Babišovu holdingu Ag-
rofert, v prosinci 2007 se pře-
měnila na akciovou společ-
nost s akciemi na majitele
a později získala evropskou

dotaci v programu pro malé
a střední podniky. Akcie vlast-
nily Babišovy děti a partner-
ka. Na dotaci by jako součást
Agrofertu farma neměla ná-
rok. Po několika letech se spo-
lečnost pod Agrofert vrátila.
Babiš vlastnil holding do úno-
ra 2017, pak jej vložil do
svých svěřenských fondů. ČTK

Původně policisté v kauze
obvinili více lidí včetně členů
Babišovy rodiny a tehdejšího
místopředsedy ANO Jaroslava
Faltýnka. Stíhání Faltýnka a dal-
ších tří lidí zrušil Šaroch v květ-
nu 2018. Předloni zastavil stíhá-
ní všech zbylých obviněných
včetně Babiše, přestože policie
stejně jako nyní navrhovala
podání obžaloby.

● Nejvyšší státní zástupce Pavel
Zeman v prosinci 2019 po pře-
zkumu obnovil stíhání Babiše

a Mayerové, podle něj bylo ří-
zení v jejich případě zastaveno
nezákonně a předčasně. Záro-
veň potvrdil, že stíhání Babišo-
vých blízkých definitivně skon-
čilo. Zeman v polovině května
oznámil svou rezignaci, man-
dát mu zanikne k 30. červnu.

● Obžalobu navrhuje pražský
kriminalista Pavel Nevtípil,
který kauzu od počátku řeší.
Podle Ekonomického deníku
k 31. květnu končí a od policie
odchází.

Andrej Babiš MAFRA

Policista, který kauzu od začátku řeší, končí

Kauza Čapí hnízdo se
vrací. Jak dopadne?

SPA HOTEL DĚVÍN & MARIÁNSKÉ LÁZNĚ
LÉČEBNÉ A RELAXAČNÍ POBYTY

UPROSTŘED SLAVKOVSKÉHO LESA

info@spahoteldevin.cz
www.spahoteldevin.cz

REGENERACE PO COVID 19
6 dní / 5 nocí, od 7.106 Kč / osoba
Ubytování, polopenze, konzultace s lékařem,
3x oxygenoterapie, 2x uhličitá koupel s jodobromovou
solí, rašelinový obklad, aroma masáž s Eukalyptovým
olejem, plynová obálka na krevní oběh a imunitu,
1-hodinový vstup do solné jeskyně.

REGENERAČNÍ PROGRAM
4 dny / 3 noci, od 4.216 Kč / osoba
Ubytování, polopenze, oxygenoterapie s vitamínem C,
relaxační masáž hlavy, 2-hodinový vstup do bazénu,
káva a zákusek.

DĚVÍN DE LUXE PROGRAM
3 dny / 2 noci, od 3.757 Kč / osoba
Ubytování v pokojích De Luxe, polopenze, celková
masáž, relaxační masáž hlavy, 2-hodinový vstup do
bazénu, láhev vína, parkovné.

SENIOR 60+
5 dní / 4 noci, od 5.040 Kč / osoba
Ubytování, polopenze, perličková koupel, klasická
masáž částečná, plynová obálka na krevní oběh
a imunitu, oxygenoterapie, 2x 2-hodinový vstup do
bazénu, zapůjčení holí "Nordic Walking" (2 hod.).

Celkovou nabídku naleznete na: WWW.SPAHOTELDEVIN.CZ

Příkrá 618/2a

Mariánské Lázně

353 01

+420 354 470 400

+420 354 621 692

NAŠE NABÍDKA

- UŠETŘETE 15%

DÁRKOVÝ POUKAZ
Spa Hotel Děvín Vám nabízí poukazy dle
Vašeho přání. Nabídku poukazů naleznete na
www.spahoteldevin.cz nebo nás kontaktujte
telefonicky: +420 354 470 400 nebo e-mailem:
info@spahoteldevin.cz

Krátce

Rusové odlétli
Z pražského ruzyňského
letiště včera do Moskvy
odletěl letecký speciál
Iljušin 96-300. Odletěla
v něm zbylá část vyhoště-
ných diplomatů a za-
městnanců ruské amba-
sády. Česko jim nařídilo
opustit zemi kvůli zapo-
jení Ruska do kauzy Vr-
bětice do konce května.
Část vyhoštěných Rusů
opustila Česko už v mi-
nulých dnech a týdnech.

Kuřáci přecházejí
na e-cigarety
V Česku dlouhodobě kle-
sá počet kuřáků klasic-
kých cigaret. Loni podle
posledních dat Státního
zdravotního ústavu kouři-
lo 23,1 procenta lidí star-
ších 15 let, což je mezi-
ročně asi o 1,8 procentní-
ho bodu méně. Stoupá
ale počet uživatelů zahří-
vaných tabákových výrob-
ků a mezi mladými lidmi
i počet kuřáků elektronic-
kých cigaret. ČTK

inzerce
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Pianocentrum Praha

KLENOTY ČESKÉ OPERY
záznam koncertu

EmaHubáčková
&

hosté
Záznam koncertu vysíláme na našem Facebooku
ve čtvrtek 03. 06. 2021 v 19 hod
www.facebook.com/PianocentrumPraha

Češi hned ráno
vyrazili na snídani
či kávu do kaváren.

Díky slunnému počasí si lidé
zase užívají pohody ve svých
oblíbených kavárnách a re-
stauracích. Vláda totiž povoli-
la vstup veřejnosti do vnitř-
ních prostor. I návštěvníci ob-
chodních center využili mož-
nost dát si jídlo a pití na mís-
tě. Ve většině podniků je zře-
telně umístěná informace
o nutnosti dodržování roze-

stupů, o maximálním počtu
lidí u stolu a vstupu s respirá-
torem. Sdělení, že na místě
mohou konzumovat pouze
lidé s negativním testem, oč-
kovaní nebo ti, kteří v posled-
ních 180 dnech prodělali ne-
moc covid-19,musejí zákazní-
ci spíše hledat.
Provozovatelé mají povin-

nost o podmínkách a pravi-
dlech vstupu zákazníky infor-
movat u vchodu a v provozov-
ně. Případné kontroly prová-
dějí hygienici nebo policie.
Téměř plná byla dopoled-

ne zahrádka v pražské Café
Truhlárna ve Františkánské

zahradě v centru Prahy. Něko-
lik obsazených stolků měla
také Cukrárna Myšák ve Vo-
dičkově ulici nebo cukrárna
Ovocný Světozor v nedaleké
pasáži Světozor. Téměř prázd-
ná byla Národní kavárna.
Toho, kdo se těšil, že vyrazí

do legendární kavárny Slavia
naproti Národnímu divadlu,
čekalo zklamání. Prostor se
momentálně rekonstruuje,
provozovatelé na internetu
informují, že počítají s otevře-
ním v červenci nebo srpnu.
Téměř všechny podniky mají
na dveřích vylepeno sdělení
o povinnostimít uvnitř zakry-

tá ústa a nos respirátorem
a od ostatních si držet nejlé-
pe dvoumetrový odstup. Text
často doprovází i grafické
ztvárnění. Pokud si host sedá
do venkovních prostor, které
jsou přístupné z několika
směrů, zpravidla se o plat-
ných pravidlech nic nedozví.
U jednoho stolu mohou nyní
sedět nejvýše čtyři lidé, po-
kud se nejedná o členy jedné
domácnosti.
Ne všechny restaurace

a bary včera otevřely. Spous-
ta z nich po pátečním ozná-
mení vlády, že bude možné
opět otevřít hospody, nestih-

la nakoupit zásoby a dohod-
nout personál. Například To-
máš Pospíšil, který provozuje
ve Stodolní ulici v Ostravě
dva podniky. „Nyní řeším,
jestli mám vůbec nějaké
lidi,“ uvedl. V nejvytíženěj-
ších okamžicích kluby podle
něj dávají v jednu chvíli práci
až deseti lidem. Objednat
musí také zboží. „Dodání po-
trvá asi tři dny,“ uvedl. Podob-
ně na tom jsou také podniky
v Hradci Králové nebo Pardu-
bicích, ale také ty, které se na-
cházejí u památek. I tam pro-
vozovatelé očekávají jen po-
zvolný návrat. ČTK

Pomoc
ze Srbska
České vojenské letadlo
přivezlo z Bělehradu přes
100 tisíc dávek vakcíny
proti covidu-19 od společ-
ností Pfizer/BioNTech, kte-
ré Srbsko Česku darovalo.
Vakcíny zamíří do Vše-
obecné fakultní nemocni-
ce v Praze. Od konce pro-
since dosud lékaři podali
přes 5,2 milionu dávek ně-
kterého ze čtyř druhů oč-
kovacích látek, plně naoč-
kovaných je více než 1,44
milionu lidí. Slováci by
měli Česku dodat darem
10 tisíc dávek od společ-
nosti Moderna. ČTK

inzerce

U Božího Daru na Karlovar-
sku se díky uvolnění protiko-
ronavirových restrikcí otevře-
la historická štola Johannes.
Kvůli epidemii zahájili v pa-
mátce zapsané na seznamu
světového dědictví UNESCO
sezonu podobně jako vloni
s měsíčním zpožděním.
V hornickém regionu Erzge-
birge/Krušnohoří, který je na
seznamu UNESCO, tento tý-
den otevírají i další hornické
památky, například Štola č. 1
v Jáchymově nebo středově-
ký důl Mauritius v Hřebečné
u Abertam. V památkách se
mohou konat skupinové pro-
hlídky pro maximálně deset
lidí. ČTK

Číslo dne

2000
Pravidla rozvolnění protiepi-
demických opatření v kultuře
by se měla s ostatními oblast-
mi sjednotit příští pondělí,
řekl to ministr kultury Lubo-
mír Zaorálek po jednání
s ministrem zdravotnictví
Adamem Vojtěchem. Zaorá-
lek minulý týden kritizoval,
že změny v pravidlech rozvol-
ňování kulturu diskriminují
oproti ostatním oblastem,
například návštěvníkům re-
staurací. Podle předpokladů
by se od 7. června měl rozšířit
počet lidí venku na 2000
a uvnitř na 1000, uvedl
ministr kultury Zaorálek.

Další krok k normálu. Počasí
láká lidi pomalu na zahrádky

Boží Dar. Starý
důl se otevřel
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Johanna Nejedlová (30) před
osmi lety zažila znásilnění
a dva roky poté založila ne-
ziskovou organizaci Konsent.
Soustředí se zde především
na prevenci sexuálního obtě-
žování a násilí, které se podle
aktivistky mnohdy bagateli-
zuje. I proto si Nejedlovámys-
lí, že se oběti častokrát bojí
čin ohlásit.

Jak vnímáte podstatu
znásilnění?
Obecně vnímám znásilně-

ní jako sex, který se stane bez
souhlasu druhého.

Podle našeho právního
rámce je ale znásilnění
podmíněno násilím nebo
pohrůžkou.
Z toho důvodu se v Konsen-

tu snažíme, společně s Čes-
kou ženskou lobby
a Amnesty International,
změnit definici v trestním zá-
koníku. Chceme, aby byl se-
xuální styk bez souhlasu dru-
hého klasifikován jako znásil-
nění. Podobné znění zavedlo
už dvanáct zemí Evropy, na-
příklad Německo či Velká Bri-
tánie. V návaznosti na změnu
zákona tam pak vzrostl počet
nahlášených případů znásil-
nění i odsouzených pachate-
lů. Chceme, aby si lidé byli bě-
hem sexu jistí, že mají sou-
hlas protějšku.

Jak by mělo takové
svolení vypadat?
Souhlas nemusí být formál-

ní nebo písemný. Když s vámi
protějšek komunikuje a ak-
tivně se zapojuje do aktu, je
jasné, že svolení máte. Pokud
je druhá osoba strnulá, je na-
místě se zeptat: „Můžu pokra-
čovat?“ nebo „Mám zpoma-
lit?“

Nestačilo by, kdyby se
žena během aktu ozvala?
Oběť toho mnohdy není

schopna. Při znásilnění za-
mrzne, jelikož je paralyzova-
ná strachem, což je normální
reakce. Z toho důvodu se
musí člověk v podobné situa-
ci ujistit, že má souhlas toho
druhého. Být odmítnutý
v průběhu sexu nebo těsně
před ním je sice nepříjemné,
ale když s někým máte sex,
tak přece chcete, aby se líbil
oběma.

Mají ženy strach, že jim
okolí znásilnění neuvěří?
Ano, protože se znásilnění

mnohdy bagatelizuje. Když
jde někdo nahlásit, že mu
byla odcizená peněženka, tak
nikdo nečeká, že si to vymys-
lel. Ke znásilnění by se mělo
přistupovat podobně. Musí-
me ctít presumpci neviny,
ale je třeba i vyjádřit podporu
oběti.

Nehrozí, že si některé
ženy incident vymyslí
a poškodí tak záměrně
druhého?
Samozřejmě se tohle může

stát a asi se to i občas děje.
V tu chvíli se ale jedná o křivé
nařčení, což je trestný čin,
a mělo by se k tomu tak při-
stupovat. Nemyslím si ale, že
se jedná o častý jev. Podle do-
stupných dat je křivých obvi-
nění u znásilnění podobně
jako u jiných trestných činů.
V Česku je především pro-
blém v tom, že některé přípa-
dy znásilnění nejsou ani ohlá-
šené.

Proč ženy čin občas
neoznamují?
Například proto, že nechtě-

jí poslat do vězení blízkou

osobu. V polovině případů je
pachatelem partner nebo
manžel, ve většině zbývají-
cích případů je to někdo
z blízkého okolí. Policisté na-
víc nemají ohledně reakcí na
oznámení znásilnění dobrou
pověst. Pořád zatím nejsou
vnímáni jako někdo, kdo obě-
ti pomůže.

Z jakého důvodu?
Policisté se dříve při šetře-

ní znásilnění chovali často
velmi necitlivě. Nebyli eduko-
váni a část viny svalovali na
oběť. Zároveň měli pocit, že
takový čin nemají řešit. Jedna
žena se mi svěřila, že se jí na
služebně při ohlašování zná-
silnění zeptali, jestli náho-
dou není prostitutka. Podob-
ných příběhů jsem slyšela od
lidí, co nás kontaktují, víc.
Kvůli tomu je nedůvěra vůči
policii vysoká.

Policisté přece procházejí
psychologickým výcvi-
kem. Je jejich přístup
skutečným problémem?
Je pravda, že v rámci poli-

cie existují preventivní
workshopy a školení. Byla
jsem v kontaktu s koordiná-
torkou, která má vzdělávání
policistů na starosti a dělá
všechno, co může. S Úřadem
vlády teď v rámci svého pro-
jektu chystáme doškolování
policistů. Momentálně jsou
však větším problémem soud-
ci a soudní znalci, kteří nema-
jí povinnost se podobných
školení zúčastňovat.

Co se počtu případů
znásilnění týče, jak je
na tom Česká republika
v porovnání s Evropou?
Rozhodně nemáme víc pří-

padů než jinde, ale ve srovná-

ní s jinými zeměmi se u nás
znásilnění mnohem méně
ohlašuje. Máme i vyšší právní
toleranci, polovina případů
skončí jen podmínkou. Para-
doxní je, že Češi byli v tomto
ohledu dlouho napřed. Už
v 50. letech 20. století se
u nás uzákonilo, že se znásil-
nění může dít i mezi manže-
li, což třeba Němcům trvalo
až do přelomu 80. a 90. let.

Před lety jste se stala
obětí znásilnění. Šlo o im-
pulz k založení neziskové
organizace Konsent?
Nebyl to jediný podnět. Za-

razil mě i průzkum Amnesty
International, který v roce
2016 ukázal, že si 63 procent
Čechůmyslí, že si oběť za zná-
silnění může sama. Dalším
impulzem byla otázka kama-
ráda, jak pomoci dceři v pre-
venci proti znásilnění. Přišlo
mi, že pokud má jeho dcera

žít normální život, aniž by
byla věčně zavřená doma, tak
jí není moc co říct. Šlo tedy
spíše o souhru různých okol-
ností.

Co je vaším cílem?
V Konsentu nám jde přede-

vším o prevenci a edukaci.
V roce 2019 jsme rozjeli pro-
jekt Respekt je sexy, který se
soustředí na bary. Pro školy
jsme sestavili metodiku Žád-
ná tabu před tabulí, která by
měla pomoci učitelům se se-
xuální výchovou. Působíme
i na Instagramu, kde se kaž-
dou středu věnujeme nějaké-
mu tématu. V rámci organiza-
ce si říkáme, že naším ulti-
mátním cílem je, aby nemu-
sela fungovat. MATĚJ VYBÍRAL,
BARBORA KUČEROVÁ
Rozhovor vznikl ve spolupráci

se serverem Generace20.cz, na
který píší studenti Vyšší odborné
školy publicistiky v Praze.

Johanna Nejedlová ARCHIV

inzerce

Sex bez souhlasu je znásilnění,
míní aktivistka Nejedlová
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Sklopit hlavu, dů-
stojný výraz v obli-
čeji, šeptání. Co je
v místech poslední-
ho odpočinku mož-
né, se různí.

„Haló, stůjte!“ Vrátný na jed-
nom z velkých pražských
hřbitovů volá na rekreačního
běžce, který si vybral trasu
přes rozlehlé pohřebiště.
„Tady nesmíte běhat, běžte ji-
nam!“
Jenže hřbitovní řád, a to ne-

jen v Praze, takovou aktivitu
nijak nezakazuje. I když ji lze
schovat pod větu, kterou na-
jdete ve všech hřbitovních řá-
dech u nás: „Zdržet se takové-
ho chování, které by se dotý-
kalo důstojnosti zemřelých
nebo mravního cítění po-
zůstalých a veřejnosti.“ Tak
například vnímají běhání

v prostorách zemřelých vOst-
ravě. „Pozůstalí a návštěvníci
hřbitova mohou mít pocit, že
běhání po hřbitově se dotýká
důstojnosti tohoto místa,
a mimo jiné prostory pohře-
biště nejsou určeny k provo-
zování sportu,“ odkazuje Na-
taša Lukášová, vedoucí oddě-
lení hřbitovní správy Slezské
Ostravy, na výše uvedené zně-
ní řádu.

Klid na učení i randění
„Běhání je aktivita, která

mě právě na hřbitově nijak
neuráží,“ myslí si Lukáš Dit-
rich, architekt, který se pro-
blematikou hřbitovního pro-
storu dlouhodobě zabývá.
Jako vysokoškolák se na hřbi-
tov chodil třeba učit, měl to
blízko a byl tam klid.
Vybrat si hřbitov jako mís-

to pro rande jako přehmat
proti bontonu také nevidí.
„Třeba házet frisbee, to už by
bylo moc,“ říká architekt
k tomu, co by i pro něho bylo

na hřbitově jako trávení času
za hranou. Souhlasí ale s tím,
že vnímání atmosféry na hřbi-
tově, co se může a nemůže, je
individuální. „Pokud chápete
hřbitov jako místo, kde se
mluví tiše a chodí pomalu,
tak bych výhrady chápal,“
říká architekt. Záleží také na
velikosti a typu místa piety.
„Něco jiného je rozlehlý Ďáb-
lický hřbitov a něco jiné Ma-
lostranský, který je už jen pa-
mátka,“ myslí si Ditrich.

Běžci jsou naši přátelé
Shovívavý k rekreačním

běžcům, kteří buď přes hřbi-
tov jen probíhají, nebo ho
k běhu využijí, je ředitel Sprá-
vy pražských hřbitovů Mar-
tin Červený. „Řád běhání ne-
zakazuje. Někteří kolegové
mají poněkud extenzivní vý-
klad řádu a pravděpodobně
běh považují za nedůstojný
a nepietní, komentuje výzvu
k opuštění hřbitova kvůli
běhu Červený.

Jako ředitel je jednoznačně
pro zapojení hřbitovů do or-
ganismu města. „Hřbitovy
přebírají funkci městských
parků, aniž by docházelo ke
konfliktu s hlavní pietní
funkcí. Běžci jsou naši přáte-
lé,“ dodává ředitel pražských
pohřebišť. Běhání nezakazují
ani v Brně. „Na hřbitově je za-
kázáno jezdit na kole, koleč-
kových bruslích a venčit psy
a další zvířata,“ vymezuje za-
kázané dění Alena Říhová, ře-
ditelka Správy hřbitovů měs-
ta Brna.

Rockový koncert? Asi ne
Na svátky zemřelých ožíva-

jí mexická pohřebiště čilým
ruchem. Žijící Mexičané se tu
„setkávají“ se zemřelými, po-
řádají tu pikniky, hraje hud-
ba. Ve Spojených státech se
ještě před sto lety u hrobů po-
řádaly pikniky. „Rockové
koncerty a cvičení jógy v ang-
losaském prostředí, to mi to-
lik nesedí,“ doplňuje názory

na hřbitovní činnosti archi-
tekt Filip Ditrich. Koncerty se
konávají i ve Vídni, Ditrich
zmiňuje i jakési varianty ori-
entačního běhu hřbitovem.
Některé zvyklosti by asi u nás
nezaváděl. PAVEL HRABICA

Houbaření zapovězeno

Chování na hřbitovech si
každá obec upřesňuje sama.

● V Praze nesmějí na hřbitovy
bez dospělých děti mladší
osmi let, v Ostravě desetile-
té a ve Zlíně až dvanáctileté.

● Na hřbitovech se nesmí jez-
dit na kolech, kolečkových
bruslích a koloběžkách.
Ve Zlíně zmiňují i segwaye
všeho druhu.

● Na lesním hřbitově v Hradci
Králové nesmíte sbírat lesní
plody.

Může se na hřbitovech běhat?
Jak kde! Randit lze bez obav

inzerce
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Oslavenec
Tohoto pracujícího dů-
chodce byste nyní nejspíš
potkali v jižanském
Clarksdalu, kde žije a kde
provozuje bluesovou re-
stauraci. Řeč je o Morga-
nu Freemanovi, jenž má
ve vitríně Oscara za he-
rectví ve vedlejší roli za
hit Million dollar baby,
ovšem do srdcí filmových
fandů se nejsilněji vryl
rolí dobráckého vězně
ve snímku Vykoupení
z věznice Shawshank.
Freeman, který dnes sla-
ví 84. narozeniny, je dva-
krát rozvedený a má čtyři
potomky. HAL

Stomatologická
péče v Británii je
tak zanedbaná,
že se i na banální
zákroky čeká až
tři roky.

„Počkejte si do roku 2024,
pak vás vezmeme.“ Takovou
větu chce málokdo slyšet ze
zubní ordinace. „Situace
ohledně zubní lékařské péče
je zejména v Anglii tak kritic-
ká, že ordinace, které pracují
v rámci státní zdravotnické
služby NHS, a výkony tedy
proplácí pojišťovna, mají če-
kací listy o tisících pacientů,“
uvádí birminghamský dentis-
ta Richard Ostins.
Kdo chce k zubaři dřív než

za tři roky, nebo v případě
akutní péče za měsíc a půl,
musí si zaplatit ošetření v sou-
kromé praxi. Anebo si zub po-
koutně zaplombovat u sebe
doma.

„Udělej si sám“ s rizikem
Plombovací sady pro domá-

cí použití skutečně existují,

a pro řadu Britů jsou v posled-
ní době jedinou možností,
jak si pomoci bez odborné
péče. „Volal jsem do asi pat-
nácti ordinací, jestli berou
nové pacienty. Všechny mě
hned odmítly,“ popsal BBC
svůj případ pacient Steve Free-
man. Po ulomeném zubu měl
odhalený nerv, ostrá část jej
řezala do tváře. „Musel jsem
si koupit domácí plombovací
sadu a zub si spravit sám.“
Zkušení zubaři tyto domá-

cí opravy zmnoha důvodů ne-

doporučují. Kromě těch este-
tických jsou to také důvody
praktické, tyto plomby se lá-
mou a vypadávají. „V případě
nevhodné výšky plomby se
začne měnit skus a posun
zubů, což může způsobovat
také bolest čelisti a hlavy,“
podotýká stomatolog
Ostins. Největší problém je
ale lékařský – dočasná plom-
ba jen zakryje kaz a pro-
blém dále zhorší.

Soukromí jsou nedostupní
Zejména Britové z chudších

sociálních vrstev se kvůli ne-
dostupné lékařské péči ocita-
jí v začarovaném kruhu, kte-
rý jejich stav postupem času
dále zhoršuje. Soukromá
péče je vzhledem k více než
dvacetinásobným nákladům
nedostupná: Za zákrok, na
nějž se v případě pojišťovnou
hrazené péče doplácí 60 li-
ber, 1800 korun, podle orga-
nizace Healthwatch England,
která na problémupozornila,
se v soukromé praxi zaplatí
1700 liber, 50 tisíc korun.
„Zanedbaná péče vede ne-

jen k vážnějším problémům
a obrovskému množství
kazů, ale také k vyšším po-

čtům rakoviny úst, která bez
pravidelných lékařských pro-
hlídek zůstane neodhalena,“
doplňuje zubař z Birmingha-
mu. Pacientů s vážnou nemo-
cí za posledních deset let při-
bylo trojnásobně.

V krizi jsou i zubaři
Žalostný stav britského zu-

bařství přitom není jen důsle-
dek odložené péče během
pandemie covidu, ale jde
o dlouhodobý trend. Už před
pandemií jen v Anglii podle
odhadů neměly přístup k zu-
bařské péči čtyři miliony lidí.
V roce 2016 stovky zubařů
v otevřeném dopise oznamo-
valy vládě, že standard zubař-
ské péče se propadá na úro-
veň zemí třetího světa
Krize zubní péče se nepro-

jevuje jen na straně pacientů,
ale také lékařů a sester. Podle
studie zubařské asociace zve-
řejněné koncem roku téměř
pětina zubařů alespoň jednou
v životě vážně uvažovala o ná-
vštěvě psychologa. Důvodem
je nápor pacientů i vládou po-
žadované kvóty na počty ošet-
řených pacientů, nepřetržitý
stres, finanční potíže a celko-
vé vyhoření. HAL a iDNES.cz

Počítejte
klidně do tří
Čína oznámila, že umožní
rodinám mít až tři děti.
Uvolněním populační poli-
tiky reaguje na dramatický
pokles porodnosti. Novinu
na včerejším zasedání
schválilo politbyro ústřed-
ního výboru Komunistické
strany Číny, kterému před-
sedal čínský prezident Si
Ťin-pching. „Změna politi-
ky bude doprovázena pod-
půrnými opatřeními, která
přispějí ke zlepšení struktu-
ry populace země,“ uvedl
prezident. Čínská popula-
ce rostla v uplynulém dese-
tiletí nejpomaleji od zave-
dení politiky jednoho dítě-
te v roce 1979. Loni žilo
v Číně 1,41 miliardy lidí. AP

Sousedé se
otevírají světu
Při cestách na Slovensko
z Evropské unie a z dal-
ších států s příznivou epi-
demickou situací již ne-
musejí cestující, kteří byli
očkováni proti covidu-19,
nastoupit v zemi do karan-
tény ani mít u sebe při
překračování hranic test

na koronavirus. Nástup
do izolace je nadále povin-
ný pro neočkované nebo
při návratu z rizikových
zemí.

Optimistické číslo
Indie v neděli evidovala
152 734 nově potvrze-
ných případů nákazy ko-
ronavirem, což je nejmé-
ně od 11. dubna.

Miluje Rusko
Americký herec a už něko-
lik let i ruský občan Ste-
ven Seagal včera vstoupil
do opoziční, ale přitom
prokremelské strany Spra-
vedlivé Rusko. Jako zá-
stupce Ruska Seagal ne-
dávno navštívil Venezue-
lu a daroval tamnímu pre-
zidentovi Nicolási Maduro-
vi samurajský meč. ČTK

Zuby si plombují sami

Jihoafrická republika kvůli
hrozící třetí vlně koronaviru
zpřísní protipandemická
opatření. Restaurace, bary
a posilovny tak budou muset
zavírat dříve. Prodloužen
bude také zákaz nočního vy-
cházení a omezí se shromaž-
ďování. Minulý měsíc se po-
dle prezidenta Cyrila Rama-
phosy počet pozitivních testů

na koronavirus v zemi více
než zdvojnásobil.
Jihoafrická republika má

58,6milionu obyvatel a je ko-
ronavirem nejpostiženější
zemí v Africe. Od začátku
pandemie zaznamenala
1,65milionu případů korona-
virové nákazy a bezmála 57 ti-
síc lidí tam po nemoci co-
vid-19 zemřelo. ČTK

Čísla dne

60
Před tolika lety byly v západ-
ním Německu jako v první
evropské zemi uvedeny na
trh první antikoncepční
tabletky. V bývalém
Československu byl prvním
takovým preparátem
Antigest v roce 1965.

100
Masakr černošského obyvatel-
stva ve městě Tulsa ve státě
Oklahoma se odehrál před
sto lety, 1. června 1921. Při
jednom z nejhorších případů
rasového násilí v historii USA
přišly o život až tři stovky lidí.

Citát

Doma ošetřované
zuby se lámou
a vypadávají.
RICHARD OSTINS
DENTISTA Z BIRMINGHAMU

Krátce Jižní cíp Afriky. Covid
přináší nové zákazy

MILLENIUM FILMS
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„Tak
vyrážíme

na ty kontroly!“
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1. přímá souvislá čára
2. opak „lež“
3. podlý čin
4. sáček

1
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3

4
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5. pátá část celku
6. mužové
7. oděv na spaní

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

16.40 Cestománie
17.15 AZ-kvíz
17.40 Černé ovce
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.10 Strážmistr Topinka (9/13)
21.00 Černí baroni (9/11)
21.55 Marta a Věra 2 (7/8)
22.25 Marta a Věra 2 (8/8)
22.55 Komici na jedničku
23.50 Kriminalista
00.50 AZ-kvíz
01.20 Zajímavosti z regionů
01.50 Na stopě
02.15 Dobré ráno
04.45 Móda s Terezou Vu
05.15 Černé ovce

16.30 Tajemství migrace
v přírodě

17.20 Mauricius, perla Indic-
kého oceánu

18.15 Českem nejen za sportem
18.45 Večerníček
19.00 Cyklotoulky
19.15 Cesty víry
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 Slavné bojové akce

2. světové války (4/6)
21.00 Na konci sil
21.55 Apokalypsa Stalin
22.50 Grantchester IV (3/6)
23.35 Hassel (4/10)
00.20 Tajemné stromy–doko-

nalé přírodní systémy (1/2)

16.00 Dr. House VII (3)
17.00 Odpolední Televizní no-

viny, Sportovní noviny
17.30 Co na to Češi
18.25 Ulice (4067)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Policie Modrava (1)
21.40 Comeback
22.15 Comeback
22.50 Víkend
23.50 Dr. House VII (2)
00.50 Dr. House VII (3)
01.40 Odložené případy (7)
02.25 Krok za krokem II (18)
03.10 Co na to Češi
03.45 Ordinace v růžové za-

hradě 2 (958)
04.45 Novashopping

16.15 LIKE HOUSE
16.50 Policie v akci
17.50 Prostřeno!
18.55 HLAVNÍ ZPRÁVY
19.40 Krimi zprávy
19.55 SHOWTIME
20.15 Slunečná (110)

Oslava narozenin. Seriál
(ČR, 2020)

21.40 7 pádů Honzy Dědka
22.55 Rozpal to, šéfe!
23.30 LIKE HOUSE
00.00 Policie v akci
01.00 Komisař Rex (8)

Lepší dům. Krimiseriál (N, 1993)
02.00 Policie Hamburk III (8)
03.00 Policie Hamburk III (9)
04.00 Prostřeno!
05.35 Pohoda u krbu

09.00 Zpátečka
10.00 Óčko hity
11.00 DOGSTAR
11.05 Óčko hity
13.30 Óčko trendy
14.30 FORMUJ SE SMOTTLICÍ
14.35 Óčko trendy
15.00 Mixxxer Live
17.00 Óčko hity
17.30 Smartmania
17.35 Óčko hity
18.00 Top 5
18.30 Óčko hity
19.00 Moje desítka
19.50 Óčko hity
21.00 CZ & SK
22.00 Naked Attraction
22.30 Óčko flirt
1.00 Tattoo Fixers

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Luštěnka

Sudoku

TV tipy



www.metro.cz HURÁ NA PIVO úterý 1. června 2021 09

Při popíjení piva
můžete nejen sle-
dovat právě probí-
hající mistrovství
světa v hokeji, ale
také si číst. A co ji-
ného než literaturu
o pěnivémmoku.

Pěknou knižně pivní osvětu
Pivo jako křen už před lety
stvořili z rozhlasového se-
riálu redaktorka Jolana Nová-
ková se sládkem Františkem
Richterem a kromě dalších
a dalších publikací by neměl
zapadnout ani třeba Český
pivní atlas Kryštofa Materny
a Jiřího Hasmana.

A na konci minulého roku
v nakladatelství Bondy vyšla
kniha Pivař a blondýna. O pivu
si v ní povídají advokátka, spi-
sovatelkaakdysi takéministry-

ně Daniela Kovářová a rocker,
publicista, člen Rady pro roz-
hlasové a televizní vysílání,
člen správní rady InstitutuVác-
lava Klause a prezident První
pivní extraligy Ladislav Jakl.
Pokud byste se však obávali,

že tu jde o spojení piva a politi-
ky, tak můžete být naprosto
v klidu. Jde výhradně o zlatavý
mok a čtivou formou sepsaný

návod, jak pivo poznávat a vše-
mi smysly si ho vychutnat. Pi-
vař a blondýna mají jednu zá-
sadní výhodu – oba jsou zkuše-
nými mistry slova, publicista
a spisovatelka, čte se to samo.
V podstatě jde o beletrii, pří-
běh. Dialog pivaře, který
o pivu ví (skoro) všechno, s dá-
mou, která ho teprve objevu-
je. LIDOVKY.CZ

Čepuje se i na pevnůstce
Dříve třídenní olomoucký pivní festival Beerfest bude
letos pouze jednodenní. Na Korunní pevnůstce proběhne
2. července. Kapacita je až osm tisíc lidí, záležet bude na
aktuálních vládních nařízeních kolem nemoci covid-19.
Svou účast už potvrdili zpěvák Vašo Patejdl a slovenská
kapela No Name (na snímku je její zpěvák Igor Timko na
festivalu Hrady CZ v roce 2019). MAFRA

Autoři knihy Pivař a blondýna BONDY

Čtěte, jak si pivo
nejen vychutnat
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Hospodský, to
není jen člověk,
který vám za pí-
pou natočí pivo.
Polovina stálých
hostů si s ním
i tyká. A někteří „vý-
čepáci“ jsou také
rekordmani.

Otevření restauračních zahrá-
dek se stalo asi největší a nej-
vítanější atrakcí květnového
rozvolnění protikoronaviro-
vých omezení.
Postupně obnovilo provoz

přibližně 22 tisíc hospod, bis-
ter a restaurací, co jich po
Česku je, znovu se rozjíždějí
tisíce výčepů a píp. Štamgas-
té zase zaujmou svá privilego-

vaná místa a výčepní bude
spokojeně točit pivo. A právě
výčepní jsou ti, kteří své hos-
půdce zajistí oblibu a pro hos-
ty je to důležitá součást celé

hospodské kultury. „Skoro
dvě třetiny hostů znají výčep-
ní podle jména a přes polovi-
nu těch, kteří své oblíbené
hospůdky navštěvují opako-

vaně, si s výčepními tyká,“
stojí v průzkumu plzeňského
pivovaru Prazdroj, který vy-
užil dat získaných společnos-
tí ppm factum.
Jenže tisíce výčepních po

celémČesku jsou pro své hos-
ty ještě něčím víc. Šest z dese-
ti Čechů, kteří pravidelně
chodí do své oblíbené hospůd-
ky, se podle průzkumu s vý-
čepními často baví také o sou-
kromých věcech, o práci, o dě-
tech nebo o svých sousedech.
Výčepní je zkrátka člověk,
který je nám nablízku, aby
nás vyslechl, podebatoval
s námi, a štamgasti se s ním
často dělí o své starosti i ra-
dosti.

Nový světový rekord
Češi chodí do svých hospů-

dek zejména kvůli dobré at-
mosféře, rádi si přijdou popo-
vídat. Více než dvě třetiny do-
tázaných, přesně 69 procent,

chodí na pivo právě proto, že
se potkají s lidmi, které mají
rádi, a stráví čas v dobrém ko-
lektivu. A zatímcomuži jasně
preferují setkání ve větších
skupinách, pro ženy je pří-
jemná jak větší společnost,
tak i setkání vmenším, intim-
nějším kolektivu.

Výčepní se občas nechají
i vyhecovat, třeba kolik piv
unesou. Světový rekord usta-
vil bavorský číšník Oliver
Strümpfel, kdy na vzdálenost
40 metrů donesl 29 tupláků,
tedy téměř 70kilogramový
náklad. Jednu z posledních
českých kuriozit má na kon-
tě zase Petr David zvaný „Vel-
ká ruka“, který dokázal v za-
hradě Muzea rekordů
v Pelhřimově jednou rukou
zvednout a po dobu 21,53
sekundy udržet 12 skleně-
ných tupláků naplněných pi-
vem, tedy asi 29 kilogra-
mů. MET

Pivo je součástí české kultury. SHUTTERSTOCK

Národní pivovar s malými pivova-
ry totiž už pár let spolupracuje. Ne-
jen že nabízí jejich piva na pípách
ve svých hospodách, ale společně
s nimi vaří i unikátní limitované
edice piv. „Pivovar Obora jsem po-
znal nedávno a fascinovalo mě,
jak sládek Martin Novák funguje
jako renesanční člověk. Má skvělé
zázemí, technologicky výborně
vybavený pivovar,“ říká Aleš Dvo-
řák z Budvaru. Minipivovar Obora
z jihočeské vesnice nedaleko Tá-
bora patří skutečně mezi českou
minipivovarskou špičku. Provozu-
je ho sládek Martin Novák se svojí
rodinou a potrpí si na BIO přístup.
Většinu svých ležáků dokonce
vaří z vlastního ječmene a chme-

le, které rostou na rodinné farmě
za pivovarem. A proč padla volba
na anglické pivo? To vysvětluje lé-
tající sládek národního pivovaru
Dvořák jednoduše: „Dostal jsem
volnou ruku, tak jsem toho využil.
Hodně mi u nás v Čechách schází
Pale Ale či Bitter anglického typu,
tak jsem si chtěl splnit sen a s Mar-
tinem se ho rozhodl uvařit. Oprav-
du po anglicku. Výsledné pivo je
krásně pitelné a měkké. Zemité,
jako když si dáte Ale v anglickém
pubu.“ Limitovaná edice piva Bitter
z Obory od sládka pivovaru Marti-
na Nováka a létajícího sládka Bu-
dějovického Budvaru Aleše Dvo-
řáka bude během června na čepu
v budvarských hospodách. Pivovar
Obora ji nabídne i v plechovkách.

Národní pivovar Budějovický Budvar
+ pivovar Obora =Bitter z Obory

BITTER Z OBORY
ALKOHOL: 4,5% obj.
HOŘKOST (IBU): 32
BARVA (EBC): 15
SLAD: Crystal Light, Finest
Pale Ale Maris Otter
CHMEL: Challenger, Pilgrim,
Fuggle, East Kent Golding

Před pár dny se Aleš
Dvořák, obchodní sládek
Budějovického Budvaru,
vrátil z jihočeského
pivovaru Obora, kde
spolu se sládkem
Martinem Novákem
uvařil várku piva
anglického typu.

Dobrý výčepní je kámoš,
psycholog a také rádce
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Kdo čekal snad-
nou výhru, byl
nemile překva-
pen. Hokejisté
přesto na MS slaví
důležitou výhru.

Čeští reprezentanti porazili
na mistrovství světa v Rize
Dánsko 2:1 po samostatných
nájezdech a v tabulce se po
odpoledních zápasech posu-
nuli s 10 body z šesti zápasů
na čtvrtou postupovou pozi-
ci. Vítězný gól v rozstřelu
vstřelil Filip Chytil.
Svěřenci kouče Filipa Pešá-

na tak měli před dnešním zá-
věrečným duelem se Sloven-
skem postup do čtvrtfinále
dál ve svých rukách, v přípa-
dě večerní porážky Švédska
s Ruskem (zápas skončil po
uzávěrce tohoto vydání) by
ho ale měli jistý už od včera.

Dánové vedli od 4. minuty
díky přesilovkové trefě kano-
nýra Nicklase Jensena. Češi
vyrovnali až v šesté minutě
třetí třetiny zásluhouDomini-
ka Kubalíka. Další šance však
neproměnili. V nastavení se
sice trefil 23 sekund před kon-
cem obránce Filip Hronek,
ale gól neplatil kvůli Kubalí-
kovu ofsajdu. Rozhodnutí tak
přinesly až čtyři proměněné
české nájezdy. SIM a ČTK

inzerce

2

Čeští hokejisté se radují z gólu na 1:1, který dal Dominik Kubalík (vlevo s číslem 18). ČTK

1p

Česká
republika

Dánsko

Branky: 4. Nicklas Jensen,
46. Kubalík, rozhodující
nájezd Chytil
Rozhodčí: Gofman,
Romasko (Rusko)

Spasily nás
až nájezdy
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Účastníci olympij-
ských her v Tokiu
budoumuset pode-
psat nepříjemný
formulář.

Že můžou být v létě v Japon-
sku problémy s covidem-19
a vedrem, je už nyní jasné.
Nyní to vypadá, že riziko za
případné úmrtí ve spojitosti
s těmito dvěma „soupeři“ bu-
dou muset převzít sportovci.
Vyplývá to z aktuální verze

dokumentu, který obvykle
všichni hráči a závodníci po-
depisují před zahájením OH.
Například při olympijských
hrách v Riu de Janeiro rizika
spojená s infekční nemocí
nebo počasím výslovně zmí-
něna nebyla.
Na nové podmínky vynuce-

né pandemií koronaviru
a očekávaným velmi teplým

počasím v Tokiu upozornil
server Yahoo Sports, který
má k dispozici formulář plá-
novaný pro OH v Tokiu. Stojí
v něm, že se sportovci účast-
ní OH na vlastní nebezpečí,
a jsou připomenuty faktory
ohrožující zdraví, jako je
možný přenos covidu-19, pří-
padně jiných infekčních ne-
mocí, a extrémní teploty.
Představitelé Mezinárodní-

ho olympijského výboru
(MOV) zástupcům sportovců
minulý týden vysvětlovali, že
tyto dokumenty jsou stan-
dardní praxí a splňují právní
náležitosti. „Žádná vláda
nebo zdravotní autorita ne-
může na sebe vzít a nikdy na
sebe nevzala záruky ohledně
infekcí. Tohle je riziko, které
všichni podstupujeme. Vstup-
ní formuláře už byly na před-
chozích hrách a byly aktuali-
zovány kvůli covidu-19,“
uvedla k současné situaci pro-
vozní ředitelka MOV Lana
Haddadová.

Navzdory pokračující pan-
demii koronaviru, kvůli kte-
ré bude v některých oblas-
tech Japonska včetně Tokia
až do 20. června nouzový
stav, prezident MOV Thomas
Bach zdůrazňuje, že se poda-
ří uskutečnit bezpečnou
olympiádu. Mají k tomu po-
moci přísná opatření s každo-
denním testováním sportov-
ců i všech ostatních, kteří
s nimi přijdou do kontaktu,
oddělením účastníků her od
obyvatel Japonska a zkráce-
ním délky pobytu v olympij-
ské vesnici na nezbytnémini-
mum. ČTK

Kováč odchází, Jílek je zpět
Trenér Radoslav Kováč (na snímku vlevo) skončil u fotba-
listů Opavy, kteří sestoupili z první ligy. Přestože měl jed-
načtyřicetiletý kouč v klubu platný kontrakt ještě na další
dva roky, dohodl se po nevydařené sezoně na předčas-
ném ukončení spolupráce. Jméno nového trenéra ozná-
mí klub v příštích dnech. Staronovým trenérem Olomou-
ce byl jmenován Václav Jílek (vpravo), který nahradí Ra-
doslava Látala. Hanácký klub podepsal s bývalým kou-
čem Sparty dvouletou smlouvu. Jílek se vrací do Olomou-
ce po dvou letech. V sezoně 2017/18 dovedl Sigmu až na
čtvrté místo a následně si zahrála v Evropě. 2x MAFRA

Konání fotbalového mistrov-
ství Jižní Ameriky bylo v ohro-
žení jen několik hodin. Dva
týdny před startem šampioná-
tu totiž přišla kvůli problé-
mům s koronavirem o pořa-
datelství po Kolumbii také Ar-
gentina.
Nakonec se ale poměrně

rychle našel náhradní pořada-
tel, kterým bude Brazílie.
Tam se konal turnaj naposle-
dy, když domácí hráči předlo-
ni dosáhli až na zlato. Brazil-
ci mají celkem devět titulů,
před nimi je Uruguay s pat-
nácti a Argentina se čtrnácti
prvenstvími.
Mistrovství Jižní Ameriky

odstartuje 13. června a skon-

čí 10. července. To je zhruba
ve stejný termín, v jakém se
bude konat také mistrovství
Evropy.
Celkově 47. ročník Copa

América se měl hrát už loni,
kvůli pandemii koronaviru
však byla Copa América stej-
ně jako řada dalších velkých
sportovních akcí o rok odlo-
žena.
Desetičlenný šampionát se

měl také poprvé ve sto pět let
dlouhé historii turnaje usku-
tečnit ve dvou zemích. Ko-
lumbie ale o pořadatelství při-
šla předminulý týden kvůli
protivládním protestům. Na-
konec tedy situaci zachrání
Brazílie. ČTK

Lakrosové NCAA poprvé pro Boston Eagles
V noci na pondělí se v zámoří dohrála sezona univerzitního šampionátu NCAA v ženském
lakrosu. Poprvé v historii se radovaly hráčky z Boston College Eagles, když ve finále zdo-
laly tým Syracuse 16:10. O poločase byl přitom stav těsný 9:8 pro Eagles. Boston uspěl po
třech finálových prohrách v řadě. Šesti trefami k triufmu přispěla Charlotte Northová, kte-
rá vytvořila 102 góly rekord v počtu branek v sezoně. Finále se hrálo v Towsonu v Mary-
landu, kde se příští rok bude konat mistrovství světa i za účasti české reprezentace. AP

Copa América.
Nakonec v Brazílii

Zvrat Vondroušové
Tenistka Markéta Vondrou-
šová si zahraje druhé kolo
Roland Garros. Předloňská
finalistka pařížského
grandslamu otočila utkání
s Kaiou Kanepiovou a Es-
tonku porazila 4:6, 6:3, 6:0
za hodinu a půl. Tereza
Martincová hrála s Ivanou
Jorovičovou ze Srbska až
po uzávěrce vydání.

Jaškin jde do NHL
Český hokejový útočník
Dmitrij Jaškin se domluvil
s Dynamem Moskva na
předčasném ukončení
smlouvy. Nejlepší střelec
Kontinentální ligy má na-
mířeno zpět do NHL. Podle
dřívějších spekulací rus-
kých médií je domluvený
na angažmá s týmem Ari-
zona Coyotes.

Italové zbrojí, Češi
už jsou u nich
Do přípravy italských fot-
balistů se před páteční ge-
nerálkou na mistrovství
Evropy s českým týmem
v Boloni připojili vítězové
Ligy mistrů Emerson a Jor-
ginho z Chelsea. V kádru
Italů je 28 fotbalistů, do
dnešní půlnoci musí tre-

nér Roberto Mancini ještě
dva hráče vyřadit. Všichni
členové české fotbalové re-
prezentace měli na srazu
před odletem do Itálie ne-
gativní testy na covid,
a tak 26 nominovaných
hráčů mohlo odcestovat.

Agüero do Barcy
Fotbalový útočník Sergio
Agüero se od 1. července

stane hráčem Barcelony,
s níž podepsal dvouletý
kontrakt. Argentinský stře-
lec odejde do katalánské-
ho velkoklubu zadarmo
poté, co mu na konci červ-
na vyprší smlouva v Man-
chesteru City. Součástí
nové dohody je i výstupní
klauzule v hodnotě 100 mi-
lionů eur. Přestup potvrdi-
ly oba týmy na svých ofici-
álních stránkách. ČTK

Krátce

Riziko smrti musí
převzít sportovci

Naočkovaní

80
MOV předpokládá, že až tolik
procent obyvatel olympijské
vesnice bude v době OH (od
23. 7. do 8. 8.) očkovaných.


